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= JUU SRESKO DRUŠTVO V NOVEM 
MESTU bo zborovalo v torek 18. junija t. 1. 
v Novem mestu. Ob 8. uri zborujejo odseki, 
ob 9. uri pa je skupno zborovanje. — Odbor. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO KRŠKO 
javlja svojemu članstvu, da se bo vršilo v so
boto, dne 15. t. m. po uradni sreski konferenci 
zborovanje učiteljskega društva za srez Krško 
z običajnim dnevnim reeiom. Volili bomo tudi 
delegate za skupščini. Po zborovanju bo krat
ka seja društvenega odbora. Odbor. 

= JUU — SRESKI DRUŠTVI KOZJE 
IN BREŽICE bosta zborovali dne 15. junija 
1935. ob K10. uri v narodni šoli v Kozjem. 
Dnevni red: 1. Predavanje: a) gospodarsko 
(JUU — Brežice); b) zdravstveno (JUU — 
Kozje, dr. V. Krasser, ban. zdravnik v Koz
jem. 2. Dopisi — skupno ali ločeno — po do
govoru. 3. Predlogi in nasveti za ban. skupšči
no. 4. Volitev delegatov — ločeno po dru
štvih. 5. Slučajnosti. — Oni tovariši(ice), ki 
reflektirajo na obed, naj to javijo vsaj dva 
dni prej šol. upravitelju Zehrerju v Kozjem. 
Pridite polnoštevilno! — Odbor. 

Poročila i 
K ZBOROVANJU OBMEJNEGA UČITELJ

STVA V ORMOŽU DNE 25. MAJA. 
V Ormožu so dne 25. maja zborovala sre

ska učiteljska društva Ormož, Čakovec, Pre
log, Dolnja Lendava in Murska Sobota. Nav
zoč je bil tudi predsednik sekcije za savsko 
banovino tov. Logomerac iz Zagreba, mestni 
župan g. dr. Hrovat, zastopnik Sokolskega 
društva in podružnice C. M. D. 

Kljub slabemu vremenu se je zborovanje 
razvil© v mogočno manifestacijo hrvatskega in 
slovenskega učiteljstva, ki se srečuje pri delu 
tu na naši najsevernejši meji. Ormož nas je 
sprejel nadvse častno, z zastavami in godbo, 
hoteč s tem z nami manifestirati misel, ki nas 
je privedla k skupnemu zborovanju. Poleg 
ormoškemu sreskemu društvu, ki se je priklju
čilo našemu zborovanju, posebno njegovemu 
predsedniku tov. Belšaku, smo hvaleini pred
vsem g. županu dr. Hrovatu za prisrčen spre
jem, pa za njegove krepke in moške besede. 
JUU sreska društva Čakovec, Prelog, Dolnja 

Lendava in Murska Sobota. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO ČRNO
MELJ je zborovalo dne 29. maja v Metliki. 
Udeležilo se je nad 70 od 103 članov društva. 

Tajnik je podal svoje izčrpno poročil©, 
na kar so bili stavljeni od strani odbora skrb
no sestavljeni predlogi zborovalcem v odobri
tev. Med temi predlogi sta najvažnejša: Pred
log, ki odklanja s t©čno in izčrpno utemeljit
vijo predlog tov. Slekana o priv. bolniškem 
zavarovanju učiteljstva in predlog, da se uči
teljstva ne postavlja za politično  upravne 
uradnike v času volitev. Učiteljstv© je vse 
predloge soglasno odobrilo in sprejelo. Kot 
delegata za ban. in drž. skupščino sta bila 
izvoljena tov. predsednik in tajnik, kot na
mestnika pa tov. Špan in Kugler. 

Sklepno zborovanje pa se bo vršilo kon
cem meseca v Semiču. Datum bo naknadno 
javljen! 
Ljubic M., preds. Vilfan M., tajnik. 

+ SRESKO DRUŠTVO MARIBORME
STO je zborovalo dne 4. aprila in 22. maja 
t. 1. na I. dekl. narodni šoli v Mariboru. — 
Prvič je bilo navzočih 47 članov, to je 73%, 
drugič 45 članov t. j . 70%. 

1. Predavanje tov. Hrena in Vranca o sta
novsko gospodarskih in socialnih ustanovah 
se je vršilo v dvogovoru. V 2 uri trajajočem 
razgovoru sta podala jasno sliko o zadružni
štvu spl©h, posebn© pa o razvoju, pomenu in 
važnosti naših stanovskih ustanov, ter © njih 
sedanjem stanju. Društv© sklene predlog, da 
naj pošljejo vse naše ustanove svoja pravila, 
pristopne izjave ter pregled svojega poslova
nja v zadnjih letih. Tov. Hren se naproša, da 
razširi v tem smislu svoj referat, katerega naj 
sekcija izda v brošuri za vsakega člana. 

Tov. Milica Stupanova je v \lA urnem 
predavanju govorila o bistvu posameznih tem
peramentov in kako je ravnati z otrokom, ki 
ima ta ali oni temperament. Za njeno samo
stojno delo dolgoletnega opazovanja je žela 
najboljše .priznanje in odobravanje. 

Zbor odobrava dopis uprave, katerega je 
poslala vsem nevčlanjenim tovarišem(icam) 
z vljudnim povabilom, da naj vstopijo zopet 
v naše stanovske vrste. — Zbor sklene po
noviti še enkrat ta poziv, ter apelirati na njih 
stanovsko zavednost in solidarnost. Ta apel 
je imel precej odziva. 

Naše društveno delovanje se reorganizira 
in se bo delilo v 4 odseke: šolski upravni od
sek, stanovsko politični in gospodarski odsek, 
pedagoški odsek ter odsek za nadaljevalno 
šolstvo. 

V vsak posamezni odsek so se javili čla 
ni(ice). 

Bolniško zavarovanje učiteljstva se zaen 
krat ©dkloni vsaj v tej obliki, kakor je pred 
lagano. Sekcija naj se trudi, da dosežemo vsa; 
one ugodnosti v zavodih, klinikah, kakor je 
to uzakonjeno z uradniškim zakonom in z za
konom o narodnih šolah. 

Prispevek za pravnega konzulenta zboi 
zopet ©dobri. Pogoji se pošljejo sekciji. 

Nadalje se sprejme predlog o namestitvi 
osn. šolskih učiteljev na obrtno nadaljevalnih 
šolah. 

Na zborovanju dne 22. maja odobri zboi 
sklep društvene uprave, da se predlaga nad
zornika tov. Ivana Teanažiča častnim članom 
ob priliki njegove upokojitve za njegove za
sluge za našo stanovsko organizacijo in za 
njegovo delo v dobrobit šolstva. Bil je sta
novski borec kot dolgoletni tajnik Zveze slov. 
štajerskih društev, kot predsednik učiteljske
ga društva za Ljutomer in za Maribormesto, 
kot član višjega šol. sveta ter slednjič kot 
sreski šolski nadzornik za srez Maribor me
sto in levi breg. Ne samo na šolskem, temveč 
tudi na narodno obrambnem polju se je ves 
čas svojega službovanja udejstvoval kot aktiv
ni član odbora Ciril in Metodove družbe in 
podružnice. Narodne Odbrane, Sokola, i. dr. 

Zbor sklene, da se hoče oficielno poslo
viti od tov. nadzornika na izletnem zborova
nju pri Sv. Trojici dne 6. junija. Ob tej pri
liki se mu izroči v znak priznanja diploma. 

Tov. predsednik pozdravi novega šol. 
nadzornika za Maribormesto tov. Alta, ki je 
izšel neposredno iz naših vrst ter mu želi pri 
njegovem delu mnogo uspehov. Tov. nadzor
nik se zahvali za pozdrav, poudarja, da je za 
složno delo potrebno medsebojno zaupanje, 
odkritosrčnost ter tovarištvo, ki pravilno tak
sira dolžnost in pravice. Da bo naše delo 
uspešno je potrebna nadaljnja strokovna iz
obrazba, vestnost, točnost in marljivost. Želi, 
da ne bi bil toliko naš nadzornik, ampak so
delavec, tovariš, prijatelj, svetovalec. 

Tov. predsednik je poudarjal, da bo vse 
učiteljstvo stalo tovarišu nadzorniku gotovo 
zvesto ob strani, in da bo delalo iz ljubezni 
do šole, naroda in domovine. 
Hočevar, preds. Womer, tajnik. 

+ JUU — SRESKO UČIT. DRUŠTVO 
SV. LENART V SLOV. GORICAH je zbo
rovalo 18. maja 1935. pri Sv. Juriju v Slov. 
goricah. Udeležba 77%. 

Tov. predsednik pozdravi vse navzoče, 
še posebej tov. nadzornika Ivana Tomažiča. 

Zanimivo je bilo predavanje tov. Rogla 
»o čitanju v delovni šoli s praktičnimi pri
meri«. Predavanje nam je dalo mnogo novih 
pobud in vsi smo mu sledili z veliko pažnjo. 
To je pokazala tudi debata, v katerd so pose
gli tov. Ferlinc in tov. predsednik. 

Ker se je snov izvajala praktično z učen
ci osnovne šole, je imelo predavanje še toli
ko večjo vrednost in uspeh. Za izvajanje mu 
je vse navzoče učiteljstvo prav hvaležno. 

Tov. predsednik se je v kratkih besedah 
poslovil od tov. nadzornika, ki odhaja v za
služeni pokoj na lastno prošnjo. Kot nadzor
nik je nad 10 let deloval v srezu. si pridobil 
v prvi vrsti učiteljstvo in ljudstvo in dvignil 
šolstvo na visoko stopnjo. Čeprav je v 60. 
letu starosti in odhaja v pokoj, se čuti še 
vedno mladega v duhu današnjih pedagoških 
načel in si je uprav radi tega pridobil zlasti 
mlajše učiteljstvo. To je pokazal tov. Ferlinc, 
ki se je še posebej poslovil od njega. Tov. 
nadzornik se je prav lepo zahvalil za iskrene 
besede, rekoč, da bo še vedno rad v stiku 
z učiteljstvom, saj je bila tudi njegova naj
večja uteha priti med narod in učiteljstvo 
čim pogosteje. 

Zatem se je prešlo k splošnemu zboro
vanju po odsekih. Zborovali so: gospodarski, 
pedagoški, stanovski, ©dsek za nadaljevalno 
šolstvo in za javno udejstvovanje. Ta način 
zborovanja se je pokazal uspešen, vendar le 
v toliko, da se bodo odseki formirali ob vsa
kokratnem zborovanju in to po potrebi. Na 
ta način si bo lahko vsak član po zanimanju 
in potrebi izbral sodelovanje v enem izmed 
odsekov. Ko so odseki končali svoje delo, 
so njihovi poročevalci poročali na skupnem 
zborovanju važne sklepe. Na banovinski in 
državni skupščini bo društvo zastopal kot 
delegat tov. predsednik, oziroma podpredsed
nik. _, 
Predsednik: J. Štuhec. Taj.: Porenta Stane. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO KRANJ 
je zborovalo 6. maja v Kranju. 

Predsednik tov. Lapajne je pozdravil 
predvsem člane in članice, ki so nanov© pri
stopili k društvu. Nato se je v toplih in is
krenih besedah spominjal pokojnega tov. Ru
sa V., ki je bil dolgo vrsto let požrtvovalen, 
tovariški in objektiven predstojnik učitelj
stva kranjskega sreza. Zborovalci so stoje 
počastili njegov spomin. 

Tov. predsednik je tudi poročal, da se 
je delegacija učiteljstva udeležila sprejema g. 
bana v Kranju. G. ban je obljubil učiteljstvu 
vso svojo podporo. Da bi se gotova dejstva 
ne tolmačila krivo, in v svrho zavarovanja 
učiteljstva, je na zborovanju !bila 'sprejeta 
resolucija, ki jo je predložil tov. predsednik. 
Ta resolucija bo poslana na pristojno mesto. 

Tov. Piškova je predavala o metodičnem 
pouku Jugoslavije. Uvodoma je navedla ne
kaj značilnih dejstev, ki naj spremljajo ta 
pouk. Nato je podala sliko, kako naj se na 
sodoben način s tem. da učenci kolikor mo
goče aktivno sodelujejo, obravnava v nar. 
šoli Jugoslavija. Na podlagi .oblikujoče meto
de (kulturna geografija) je navedla za zgled ' 
učno sliko dunavske banovine. 

Predlog glede formiranja odsekov je bil 
zavrnjen. Pač pa bo društvo posvetilo vso 
pažnjo pedagoškodidaktičnim vprašanjem 
(poleg stanovskih zadev), ki naj spremljajo 
vsa naša zborovanja. Zborovalci so odklonili 
tudi predlog o obveznem bolniškem zavaro
vanju za učiteljstvo. Sprejet Ipa ie bil na 



predlog tov. Malenškove sklep, da naj sek
cija še enkrat skuša urediti vprašanje natu
ralnih stanovanj ob selitvi, ker nas tozadeven 
odlok ni zadov©ljil. 

Za poverjenika za učiteljske gospodarske 
institucije je bil izvoljen tov. Rant. 
Josip Lapajne, preds. Rupret V., tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO MARI
BOR DESNI BREG je zborovalo dne 15. ma
ja 1935. v'Mariboru. Od 111 vpisanih, navzo
čih 89. t. j . 80%. 

Tov. predsednik je po pozdravu dal be
sedo tov. Lavriču, ki je končal svoj referat 
o »življenjski šoli«, katerega je podal na 
osnovi dolgoletnih razglabljanj in prakse. 
Debata o referatu se bo vršila po hospitaciji 
na šoli Teferenta. 

Nato je v referatu: »Moji vtisj ob pre
gledovanju šol« podal tov. Vrane pregledno 
sliko vtisov, ki jih je dobil ob priliki pregle
dovanja, katero ga je prepričalo, da se v pre
težni večini dela v smislu sodobne pedagogi
ke, it ako glede koncentracije snovi, aktivnosti 
dece in medsebojne zveze učencev. Ideal nad' 
zorovanja mu je: prijateljski obisk, ki naj 
prinese dobrohotne nasvete, podporo in po
moč celotnemu šolskemu delu. 

V dialogu sta nam podala tov. Hren in 
Vrane v ciklusu: »Učiteljski gospodarski 
dan«, nastanek in zgodovinski razvoj zadruž
ništva, ter njega ogromni pomen, in podrobno 
razpravljala o naših stanovskih gospodarskih 
organizacijah, katere smo do sedaj mnogo za
postavljali, a se jih bom© morali čim tesneje 
okleniti, kajti, šele na gospodarsko trdnem 
temelju je mogoče uspešno graditi močno 
organizačno in prosvetno stavbo. 

Vsi predavatelji so bili deležni pohvale 
zborovalcev. 

Po prečitanju važnejših dopisov se je do
ločil dan izletnega zborovanja na dne 15. ju
nija 1935. v Sv. Lovrencu na Pohorju. 
Petrovič Simon, preds. Šeško Ivan, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V LJU
TOMERU je zborovalo 13. aprila v Radencih. 

Zbrali smo se vkljub neprijetnemu vre
menu v precejšnjem številu. 

Predsednik, tov. Mavric, nas je uvodo
ma informiral o delu in težnjah organizacije; 
očrtal obljube prosvetnega ministra, tičoče se 
zidave šol, izenačenja disciplinskega postop
ka učiteljstva z ostalim uradnistvom, popra
ve krivic učiteljemvojakom, nastavitve brez
poselnih in vprašanja učbenikov. — Omenil 
je tudi obisk bana dr. Puca v Ljutomeru, ka
teremu se je pokkmila deputacija našega 
društva. — Tov. Porekar je sporočil zboru 
pozdrave ban. šol. nadz. g. Drnovška, ki se 
je baš tega dne mudil v Ljutomeru. 

Gospodarski referat tov. Hrena je preči
ta! in komentiral članstvu tov. Ivanjšič. Po 
daljši debati se je izvolil 6 članski odbor, ki 
ima nalogo razmišljati, kako naj bi se težnje, 
delo in dohodki vseh teh naših raznih go
spodarskih panog centralizirali. 

Pri Obravnavi dopisov je članstvo skle
nilo: 

1. V polni meri podpiramo resolucijo ma
riborskega učiteljskega društva, naj ostane 
učiteljska šola v Mariboru neokrnjeno ohra
njena — in dodajam©, naj se vanj© sprejema
jo tudi absolventi meščanskih šol. 

2. Razvrstitev namestitve učiteljskih abi
turientov naj se nujno ravna po gmotnih raz
merah poedincev. Dalje naj odloča o uči
teljevih dolžnostih in pravicah samo mero
dajna oblast po zakonu in naj se lajiki ne 
vmešavajo v naše zadeve. 

3. Učiteljski dbm naj bi bil cenejši — in 
naj bi sprejemal tudi ženski naraščaj. 

4. Ker nas »Učit. tovariš« obvešča o vseh 
važnih dogodkih in problemih učiteljskega 
stanu odklanjamo obvezno naročitev »Narod
ne prosvete«. 

Zadnje zborovanje bo v juniju. 
K. Maurič, preds. M. Klemenčič, taj. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V ŠKOFJI 
LOKI je zborovalo v soboto dne 11. maja v 
narodni šoli v Selcah nad škof jo Loko in je 
bila udeležba kljub vsem težkočam kar zado
voljivo lepa. 

Zborovanje je otvoril in vodil društveni 
predsednik tov. Vojteh Debeljak, ki je podal 
uvodoma obsežno situacij sko poročilo zlasti 
iz stanovskopolitičnih in šolsko upravnih vi
dikov. Razmotrival se je disciplinski postopek, 
pravilnik k zakonu o narodnih šolah, o učite
ljicah ženskih ročnih del, draginjskih dokla

dah, težkočah, ki se imaj© z njimi boriti no
vinci, monopolizaciji učbenikov, učnih načrtih 
in drugo. S posebnim, spontanim navdušenjem 
je bil za tem sprejet predlog, da se izrečejo 
obema učiteljema, narodnima poslancema tov. 
Pleskoviču in Doberšku čestitke. 

Izčrpno tajniško poročilo tov. Kosce je 
obsegalo vse okrožnice in gradivo, v kolikor 
je bilo aktualno, nato pa je podala poročilo 
blagajničarka tov. Anica Terpinova. ki je zla
sti vabila članstvo, naj svoje obveznosti na
pram organizaciji redno in sproti poravnava. 
Sicer je število zaostankarjev nizko a ven
dar . . . V blagajni mora biti red. 

Referat o bolniškem zavarovanju učitelj
stva je izostal zaradi obolelosti podpredsed
nika tov. Kokalja, toda učiteljstvo je kljub 
temu sklepalo o zavarovanju. Do zaključka 

pa ni prišlo, ker so si bila mnenja zelo delje
na in je bilo slednjič vprašanje le preloženo 
na drug© zborovanje. 

Vzorno predavanje o šolski disciplini je 
imel tov. Kosca, ki je prikazal vse zmoite, ki 
se širijo sem in tje pri našem učiteljskem 
delu. Grajal je ekstreme ,in slednjič poudaril, 
da je najboljša disciplina prisrčna vez učitelja 
z mladino. 

Nič manj zanimiva niso bila nato izva
janja tov. Možeta Franceta, ki je razmotrival 
uspehe učnega travišča v Selcih. Njegove, svo
jevrstne, a čisto nove misli so žele največji 
uspeh in si je ogledalo učiiteljstvo travišče 
tudi na licu mesta. 

Z nekaterimi slučajnostmi je bilo zboro
vanje zaključeno. 
Debeljak Vojteh, preds. Kosca Franc, taj. 


